

مصطلح "التضمين" في علوم العربية

إشراف الدكتور: سامي عوض*
محمد خالد بي**

□ ملخص □

يتناول هذا البحث مصطلح "التضمين" في عدة من العلوم العربية، ويشرح المفهوم الذي انطوى عليه ذلك المصطلح في تلك العلوم.

فهو يفسر معنى التضمين في اللغة أولاً، فيرى أن معناه الرئيسي هو الاشتغال على الشيء، وأن معانيه الأخرى يمكن أن ترد بالتأويل إليه.

ومن ثم يشرح ما يعنيه مصطلح التضمين في علم البلاغة، فيجد أن معناه هو: أن يودع الشاعر أو الكاتب في أثناء كلامه شيئاً من القرآن أو الحديث أو بيتاً من مشهور شعر غيره أو مثلاً أو حكمة. ثم يورد أمثلة موضحة له.

ويتناول البحث بعد ذلك مصطلح التضمين في علم العروض فيرى أنه يعني أن يتعلق معنى البيت بالبيت الذي يليه تعلقاً لا يصح إلا به. ثم يذكر أمثلة عنه.

وأخيراً يدرس مصطلح التضمين في علم النحو فيرى أنه ينطوي على مفهومين: الأول: وهو يتضمن الأسماء المبينة معنى الحرف، وهو يشكل عند النحاة علة بناء تلك الأسماء.

الثاني: وهو أن يؤدي فعل أو ما في معناه معنى فعل آخر أو ما في معناه ليتعدى تعديته، فيعطي بذلك مجموع معنيين معاً.

ويورد البحث مذاهب العلماء المتشعبة في تخرجات التضمين. بمفهومه الثاني هذا، ثم يظهر مدى أهميته في اللغة وفائدته التعبيرية مستنداً على ذلك بأقوال العلماء قدماء ومحدثين.

* أستاذ في قسم اللغة العربية - كلية الآداب والعلوم الانسانية - جامعة تشرين - اللاذقية - سوريا.

** طالب دراسات عليا - قسم اللغة العربية - كلية الآداب والعلوم الانسانية - جامعة تشرين - اللاذقية - سوريا

The Term Of Implication In Arabic Scinces

Supervised by: Prof.Dr. Sami Awad*
Preared by :Mohamad Khalid Bai**

□ ABSTRACT □

This research tackles the meaning of the term Implication "Al tadmeen" in so many fields of Arabic Linguistic study. It explains the concept as applied in These fields.

Firstly, The reserch explains the meaning of the "Al tadmeen" in the language. It shows that the main Meaning of "Altadmeen" is the containing of something and that its other meanings can be directed back to The main meaning.

Secondly, The research turns to illuminate the concept in rhetoric in which " Al tadmeen" Indicates that a poet or a writer inserts something From Quran, Hdeeth, a line of poetry from another Famous Poem, aproverb, illustrating all this through examples.

Thirdly, the research touches upon the concept of "Al tadmeen" in metrics pointing and that the meaning of a line of poetry is related to the next line and giving Examples.

Eventually, "Al tadmeen" in grammar has two concepts:

First, some indeclinable nouns imply the meaning of some particles. That in why grammarians consider that nouns should be declinable and that declinability is the feature of the particles and verbs.

Second, infusion "al Isherab" that the verb or its derivatives imply the meaning of other verb or to be as transitive as it is.

Thus, this research lists the linguistists ramifieds in the interpretations of "Al tadmeen" in the second explanation concerning grammar. The research lays much importance on "Al tadmeen" in language and its usefulness of exprssiveness quoting from the oldists and modernists.

* Prof. in Arabic language department – Faculty of Arts and Human Sciences – Tishreen University – Lattakia – Syria.

** High studies student in Arabic language department – Faculty of Arts and Human Sciences – Tishreen University – Lattakia – Syria.